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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 17 juni 1960
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Ministers Beerman (Voorzitter), Van Aartsen, Cals, Klompé, Luns (bij de
punten 1 t/m 11, 15, 21a t/m 21d), Marijnen, De Pous, Van Rooy, Toxopeus (bij de punten 1, 2a
t/m 2e, 4 t/m 7, 12 t/m 14, 21a, 21d t/m 21h), Visser en Zijlstra (afwezig is de Minister-
President De Quay en Minister Korthals).

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen De Jong (bij punt 21a) en Scholten
(bij de punten 21d en 21e).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

2. Buitenlands beleid
- - -
b. Indonesië en Nieuw-Guinea (#Zie ook notulen MR 24/6/60/, punt 2d.)
Minister Luns deelt in aansluiting aan het vorige punt mede, dat hij in de vergadering van de
WEU-raad bij bespreking van de situatie in het Verre Oosten heeft gepleit voor een Amerikaans
en Engels gezamenlijk beleid ten aanzien van Indonesië, waarbij tevoren een en ander onderling
wordt doorgesproken. De Engelse Minister van Buitenlandse Zaken was het hiermede eens. De
Franse Minister deelde het een en ander mede over de bespreking van dit punt in de SEATO.
Daarbij hebben de verschillende landen (waaronder Nieuw-Zeeland) zich uitgesproken tegen elk
compromis met Indonesië inzake Nieuw-Guinea, terwijl de Amerikaanse Minister Herter heeft
gezegd, dat Amerika bepaaldelijk elke militaire dreiging van Indonesië zal volgen en zonodig zal
optreden.

Minister Visser heeft met de Ambassadeur van India over de situatie om Nieuw-
Guinea gesproken, waarbij bleek, dat deze het Nederlandse beleid goed begreep, maar de vraag
stelde waarom Nederland dit niet in wijdere kring in Azië bekend maakte. Minister Luns wijst
erop, dat dit ook wordt gedaan, maar dat Nederland niet tientallen miljoenen guldens kan
uitgeven voor de bewerking van landen in Azië. Op aandrang van Staatssecretaris Bot zal spreker
dezer dagen met Minister Zijlstra spreken over de beschikbaarstelling van een bescheiden bedrag.
De Indiase Ambassadeur heeft een groot verslag van het Nederlandse standpunt terzake voor de
Minister-President van India gemaakt; hij zal nogmaals met spreker hierover spreken. Het is
voorts gebleken, dat van het bericht over uitlatingen van de Minister-President van Malaya geen
woord waar was; het was afkomstig van het Indonesische persbureau Antara.

Minister Visser heeft opdracht gegeven, dat geen voorlichtingsfaciliteiten worden
gegeven met betrekking tot de schepen voor de versterking voor Nieuw-Guinea, maar spreker
heeft niet in de hand de contacten van journalisten met de betrokkenen. Hij is echter voornemens
met de hoofdredacteuren over de voorlichting hieromtrent te spreken. Minister Toxopeus deelt
mede, dat hij 's middags met Staatssecretaris Bot een bespreking met hoofdredacteuren zal
hebben, waaraan Minister Visser eveneens zal kunnen deelnemen.

Minister Luns merkt op, dat aan de brief, die de Indonesische Regering aan de
Secretaris-Generaal van de VN over de kwestie Nieuw-Guinea heeft gezonden in de Nederlandse
pers aandacht is besteed, hoewel de Secretaris-Generaal elke dag zulke brieven ontvangt en geen
enkel land de inhoud gepubliceerd heeft. In de VN blijft de aandacht gericht op de kwestie-
Eichmann. Uit een gesprek tussen de tweede man van de Indonesische missie in New-York,
iemand van het secretariaat van de VN en een Nederlands diplomaat over deze brief kreeg de
ambtenaar van het VN-secretariaat de indruk, dat Indonesië het aanlegt op het uitlokken van
incidenten.
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Staatssecretaris Bot toont een kaart van het grensgebied tussen Indonesië en
Nieuw-Guinea, waaruit blijkt dat de zone, die Indonesië voor buitenlandse vliegtuigen tot
verboden gebied heeft verklaard, ook op enkele plaatsen in beperkte mate over Nederlands
gebied valt.

Minister Klompé is het ermede eens, dat de Indonesische brief aan de Secretaris-
Generaal moet worden gezien als een document om in te dekken voor wat Indonesië wil gaan
doen. De vraag is dan hoe men de Indonesiërs ervan kan afhouden met schieten te beginnen.
Spreekster meent dan, dat een reactie van Nederlandse zijde aan de Secretaris-Generaal van de
VN snel moet worden gezonden en aan het slot hiervan zou kunnen worden vermeld, dat de
Nederlandse Regering het zal toejuichen, als iemand in het betrokken gebied kwam kijken, wat
voorshands geen formele waarnemer behoeft te zijn. Minister Luns antwoordt, dat de
Indonesische brief door het secretariaat van de VN niet verspreid is. Hij acht het veel beter in een
persoonlijk gesprek met Secretaris-Generaal Hammarskjöld hierop nog in te gaan. Minister Cals
vindt het, gezien de binnenlandse reacties, wel wenselijk voor het binnenland aandacht aan
weerlegging van de bedoelde brief te geven. Spreker voelt ook voor de suggestie van Minister
Klompé om aan de VN te laten weten, dat men iemand als officieuze waarnemer kan zenden.
Minister Luns zal Hammarskjöld over twee weken spreken en daarbij aandacht aan de verhouding
tot Indonesië schenken, maar de Secretaris-Generaal van de VN kan niet zo maar een waarnemer
naar een of ander gebied sturen. Spreker herinnert eraan, dat onzerzijds een communiqué over de
alarmerende berichten uit Indonesië is uitgegeven, dat in het buitenland wel aandacht heeft
getrokken in tegenstelling met de Indonesische brief aan de Secretaris-Generaal van de VN.
Voorts wijst spreker op de uitlating van de Minister-President van Malaya en op het interview
met een Amerikaans blad, dat hij heeft gegeven. Het vragen van een waarnemer van de VN zou
op zichzelf niet onjuist zijn, maar na deze brief van Indonesië moet men oppassen geen reactie
van de VN uit te lokken. Spreker is ertegen, dat van Nederlandse zijde wordt bewerkt, dat aan de
Indonesische brief meer aandacht wordt besteed. Het is de andere landen voldoende duidelijk,
dat Nederland niet aan agressief optreden denkt. Spreker is bereid met de Secretaris-Generaal van
de VN erover te spreken, dat iemand van het secretariaat in het betrokken gebied eens rondloopt,
maar als dit laatste zou leiden tot een debat in de trustschapsraad of in de Budgetcommissie dan
is hij ertegen.

Minister Cals acht het wenselijk voor het binnenland te verklaren, dat de Regering
het zou toejuichen als iemand van de VN naar Nieuw-Guinea ging, zodat het dan voor ieder
duidelijk kan worden gemaakt van hoe kleine omvang de Nederlandse militaire maatregelen op
Nieuw-Guinea zijn.

Minister Luns zal nagaan of bekend kan worden gemaakt, dat Nederland erin
toestemt, als iemand als waarnemer naar Indonesië zou gaan. Spreker deelt tenslotte mede, dat de
suggestie wordt bestudeerd, dat Nederland aan Indonesië zou voorstellen om een niet-
aanvalsverdrag te sluiten. Als Indonesië bevreesd is voor Nederlandse agressie, zouden wij dan
bereid zijn een non-agressiepact te sluiten.
- - -

20. Nota inzake de Republiek der Zuid-Molukken (Brief van de Minister van Buitenlandse Zaken d.d.
23 mei 1960, nr. 3454, met bijlage.)

De punten 16 t/m 20 worden aangehouden tot de volgende vergadering.

21. Ingekomen stukken en mededelingen
a. Nieuw-Guinea (Zie ook punt 2b.)
Staatssecretaris De Jong brengt in het kort verslag uit over zijn reis naar Nieuw-Guinea, waar hij de
meeste plaatsen heeft bezocht. Tijdens zijn verblijf werd de beslissing inzake de versterking van
de defensie van dit gebied bekend, wat de stemming op het eiland zeer ten goede kwam. Spreker



heeft overal de officieren en burgerlijke bestuurders inzicht gegeven in de plannen terzake.
Tevoren was hij (in 1936 en) in 1950 op Nieuw-Guinea geweest. In de afgelopen tien jaar is de
ontwikkeling dan wel verbluffend geweest. Thans is de tijd rijp om daar meer te investeren. Van
het binnenlands bestuur heeft spreker de vluchtige indruk, dat in het bijzonder de jongere
bestuursambtenaren goed tegen hun taak zijn opgewassen. Wat de militaire dreiging van
Indonesië betreft deelt spreker mede, dat men thans geen grote aanval verwacht. De
Indonesische marine is na oefeningen in Oost-Indonesië in een vrij slechte staat op de terugreis
naar Java. Er bestaat enig vermoeden, dat Indonesische vliegtuigen mijnen hebben gelegd in de
wateren om Nieuw-Guinea; dit zou een vijandelijke daad zijn. Mogelijk zou dit de achtergrond
zijn van de brief die Indonesië aan de Secretaris-Generaal van de Verenigde Naties heeft
gezonden.

Minister Visser deelt mede, dat in de Defensiecommissie is gesproken over de
situatie van de bevelsverhoudingen van Nieuw-Guinea; de Gouverneur is nl. opperbevelhebber.
Staatssecretaris Bot deelt mede, dat een nota hieromtrent naar de Ministerraad is gezonden.
- - -


